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Hypotéky s nízkou 
zástavou zdražují
Nůžky mezi hypotečními 
úvěry s nízkou a vyšší zá-
stavou se rozevírají. Klienti 
s nedostatkem vlastních 
prostředků zaplatí na hy-
poteční půjčce stovky 
korun měsíčně navíc. str. 5

Zkrachovalý developer 
vydal přes miliardu
Šest let od startu insolven- 
čního řízení s firmou ECM 
je prodej největších aktiv té-
měř u konce. Pro nezajiště-
né věřitele se podařilo získat 
1,2 miliardy korun. str. 6

Lesy ČR chtějí prodat 
plantáž v Nikaragui
Státní podnik hledá kupce 
na 200hektarovou teakovou 
plantáž v Nikaragui. Plantáž 
je podle mluvčí podniku 
v dobrém stavu, prodejní 
cenu ale nesdělila. str. 7

Trump se zbavil šéfa FBI
Americký prezident Do-
nald Trump s okamžitou 
platností odvolal šéfa FBI 
Jamese Comeyho. Nečekaný 
krok vyvolal silnou kritiku 
médií a oponentů hlavy 
Spojených států. str. 10

Krátce

Reaktory z Číny
Čínskou jadernou elektrárnu 
mohou stavět i Češi,  
říká zástupce  
společnosti CGN  
Jang Mao-čchun.

ROZHOVOR

str. 12–13

Finanční trhy 
beze strachu
Evropa se bojí pádu akcií 
nejméně za dvanáct let. 
Amerika za více než dvě 
dekády.

TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA
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FRANTIŠEK CERHA:

Před volbami se rozjela nová 
zábavná hra: ČSSD a KDU-ČSL 
dělají, že nikdy nebyly ve vlá-
dě s Andrejem Babišem.

twitter.com/e15news

Proti Babišovi
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Schůzka koaličních špiček nevnesla do vládní krize posun, žádná ze stran 
nechce vypovědět koaliční smlouvu. Ministr financí Andrej Babiš na 
mimořádné schůzi poslanců zopakoval, že nevidí důvod k tomu, aby byl 
odvolán. Za jeho odstoupení demonstrovali lidé v několika městech. V Praze 
zaplnili Václavské náměstí. UDÁLOSTI / str. 2
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Poukaz na volný den
Na dva uplynulé pondělky připadl státní svá-
tek. Mohli jsme se trochu zaradovat, ze 13 českých 
svátků jich letos na pracovní dny vyšlo deset. 
A ruku na srdce, oslava konce války je hezká věc, 
ale prodloužený víkend také potěší. Když jsem 
k tomu psal koncem dubna článek, zmínil jsem 
i Indii, která je s 21 svátky a ještě spoustou regio-
nálních festivalů rekordmanem ve dnech pracov-
ního klidu. Ex post mi známý z Dillí napsal další 
zajímavý postřeh – Indové dokonce dostávají 
jakési žolíky na volno. Státní zaměstnanci si prý 
mohou ze seznamu dalších 12 svátků libovolně 
vybrat dva, které ještě dostanou proplaceny.

Tím spíš se člověk diví, že i přes všechno to 
volno si Indie v posledních letech pořád drží post 
nejrychleji rostoucího velkého trhu s každoroč-
ním přírůstkem HDP kolem sedmi procent. Třeba 
na tom, že umění odpočívat generuje následně 
i lepší pracovní výkon, něco bude. Kdo spěchá, 
pije čaj vidličkou, říkají ti Indové.

Spíš nechtěná paralýza momentálně zasáh-
la i české státní zaměstnance. Koho se zkusíte 
na úřadech na něco zeptat, krčí rameny. Kvůli 
vládní krizi a rezignacím nikdo neví, kdo to či 
ono ministerstvo nebo úřad povede zítra a kdo 
za týden. Takže rozhodnutí se odkládají, pracuje 
se v nejistotě. Před volbami se to děje vždycky, 
ale letos začala křeč přece jen hodně brzy. Státní 
aparát možná dostal žolíka na hibernaci rovnou 
na celý půlrok.

n Šéf ANO Andrej Babiš 
řekl, že tradiční strany 
ho chtějí vyštvat z po-
litiky. Hnutí navrhlo 
nominovat do čela mi-
nisterstva financí dosa-
vadní náměstkyni Alenu 
Schillerovou.

Pavel Otto

Vládní krize pokračuje, schůzka 
koaličních špiček nepřinesla 
žádný posun. Ani jedna ze stran 
nechce kvůli odvolání ministra 
financí Andreje Babiše (ANO) 
vypovědět koaliční smlouvu. 
Na mimořádné schůzi Poslanecké 
sněmovny k možnému zneužívá-
ní médií Babiš řekl, že neexistuje 
žádný důvod pro jeho odchod 
z vlády. ČSSD, lidovci i opozice to 
vidí opačně. 

„Je to další pokus o popravu Ba-
biše v přímém přenosu tradiční-
mi politickými stranami. Můžete 
mě i zabít, ale rezignovat nebu-
du,“ prohlásil lídr ANO. Skandály 
jako Čapí hnízdo nebo korunové 
dluhopisy označil za kampaň, 
která selhala. Proto byly podle 
něj zveřejněny na internetu už tři 
nahrávky, na nichž hovoří s bý-
valým redaktorem MF Dnes Mar-
kem Přibilem o materiálech proti 
politickým konkurentům. „Vy se 

z těchto odposlechů radujete. Ale 
jednou i na vás mohou nasadit 
agenta provokatéra,“ dodal Babiš 
s tím, že žádnou politickou moc 
nemá a nikdy neměl a nemohl ji 
tudíž zneužít.

Místopředseda ČSSD a ministr 
zahraničí Lubomír Zaorálek na-
zval Babiše lhářem a připomněl 
mu, že ovládá klíčové minister-
stvo financí. „To byla poslední 
velká akvizice Agrofertu. Pan Ba-
biš si neuvědomuje, že brutálně 
porušuje demokratická pravidla. 
Nikdo z vlády nesmí vlastnit 
média,“ zdůraznil. 

Šéf opoziční TOP 09 Miroslav 
Kalousek míní, že každá ze tří 
nahrávek by sama o sobě stačila 
k politické diskvalifikaci. Na prv-
ní se Babiš snaží ovlivnit perso-
nální složení rozhodčího soudu 
při Hospodářské komoře, na dru-
hé se domlouvá na článcích proti 
ministrům vnitra a zdravotnictví 
Milanu Chovancovi a Miloslavu 

Ludvíkovi (oba ČSSD) a na třetí je 
seznamován s částí kopie živého 
policejního spisu ke kauze Be- 
retta. „Odposlechy jsou odporná 
věc, ale Poslanecká sněmovna 
nemůže ignorovat jejich obsah. 
Jako politik jste nás dostal mezi 
banánové republiky, omlouvám 
se Kostarice,“ vzkázal Kalousek 
Babišovi.

Předseda KDU-ČSL Pavel 
Bělobrádek po jednání zástupců 
koalice uvedl, že ANO vyzvalo 
ČSSD k vypovězení koaliční 
smlouvy. Socialisté to však od-
mítli. Tímto krokem podmiňuje 
prezident Miloš Zeman odvolání 
Babiše. „Ze začátku tam padaly 
racionální věty, místy to pak 
bylo vypjaté a emocio- 
nální jednání,“ popsal. ANO 
chce nominovat do čela rezortu 
financí dosavadní náměstky-
ni Alenu Schillerovou, návrh 
by mělo předložit písemně. 
 NÁZORY str. 14

Babiš: Můžete mě i zabít, 
ale rezignovat nebudu

Protagonisté dne

Daniel SZÓRÁD

ŘEDITEL LESŮ ČR

Carlos TAVARES

ŠÉF PSA

James COMEY

BÝVALÝ ŘEDITEL FBI

Chce prodat neúspěšný zděděný 
projekt teakové plantáže v Nikaragui. 
Více si slibuje od miliardové investice 
do rumunských lesů.

str. 7

Od akcionářů získal svolení převzít 
aktivity automobilky Opel, navíc 
na Slovensku získala jeho firma 
daňové pobídky.

str.9

Prezident Trump jej odvolal kvůli 
údajně nezvládnuté kauze e-mailů 
exministryně zahraničí Hillary 
Clintonové.

str. 10

Zápisník  
Tomáše Stingla

KDU-ČSL neprosadila, aby vláda kvůli vnitropolitické situaci neschválila 
odlet prezidenta Miloše Zemana do Číny, kde bude do 18. května. Proti byli 
lidovečtí ministři zemědělství a kultury Marian Jurečka a Daniel Herman. 
Prezident ještě před hlasováním vzkázal, že asijskou velmoc navštíví 
v doprovodu dvou stovek českých podnikatelů bez ohledu na to, jak vláda 
rozhodne. Cesta spolkne 5,6 milionu korun. Na včerejší večer pozval Zeman 
předsedy koaličních stran do Liberce. Šéfa ČSSD Bohuslava Sobotku, který je 
v Lucembursku, zastoupil první místopředseda strany Milan Chovanec.

Vláda posvětila prezidentovu  
cestu do Číny

NA VÁCLAVSKÉM 
NÁMĚSTÍ proběhla 
včera vpodvečer 
demonstrace proti mi-
nistrovi financí Andreji 
Babišovi a prezidentovi 
Miloši Zemanovi. Cílem 
akce bylo vznést poža-
davek, aby byl Babiš 
odvolán z funkce a aby 
po něm ministerský 
post nezastával nikdo 
z hnutí ANO. Organizá-
toři také požadovali, 
aby Zeman odstoupil 
z funkce, protože řádně 
neplní svoje povinnos-
ti. Kromě metropole se 
protest konal i v Olo-
mouci, Plzni, Českých 
Budějovicích, Liberci 
a Brně.  Více E15.cz

ZAPLNĚNÉ NÁMĚSTÍ
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http://zpravy.e15.cz/volby/volby-2017/zive-tisice-lidi-v-centrech-mest-protestuji-proti-duu-zeman-babis-1332283


n Rozdělování pe-
něz na zdravotnické 
prostředky je netrans-
parentní a mělo by 
se změnit, zaznělo 
v Brně od výrobců, 
dodavatelů, senátorů 
i postižených.

Adéla Čabanová

Ústavní soud posuzuje, 
jestli není určování plateb 
ze zdravotního pojištění 
za zdravotnické prostřed-
ky nespravedlivé. Ústavní 
stížnost skupiny senáto-
rů probrali soudci v čele 
s Pavlem Rychetským včera 
ve veřejném jednání. To 
je v posledních letech ne-
obvyklé, poslední veřejné 
jednání bylo svoláno v roce 
2013.

Za zdravotnické pro-
středky šlo ze zdravotního 
pojištění v roce 2015 přes 
21 miliard korun. Z toho 
6,8 miliardy stály zdravot-
nické prostředky, které si 
vyzvedávají pacienti na po-
ukaz. Pro srovnání, za léky 
vydaly zdravotní pojišťov-
ny přes 50 miliard korun.

Kolik za jednotlivé zdra-
votnické prostředky od gáz 
přes inkontinenční pleny 

až po vozíky platí zdra-
votní pojišťovny, určuje 
dnes Všeobecná zdravotní 
pojišťovna podle průzku-
mu trhu. Ze zákona se 
hradí nejméně ekonomicky 
náročná varianta zdravot-
nického prostředku v závis-
losti na míře a závažnosti 
zdravotního postižení. 

Podle skupiny senátorů, 
mezi jinými Jana Žalou-
díka a Aleny Dernerové, 
je současný 
systém ne-
transparent-
ní. Nahradit 
by ho mohl 
třeba systém 
veřejných 
soutěží.

Předseda 
asociace 
výrobců 
Czechmed Mi-
roslav Palát 
má po včerej-
ším jednání soudu praktic-
ky za jisté, že je stávající 
praxe neudržitelná. „Věřím, 
že to soud pochopil,“ řekl. 
Dodavatelé si nejčastěji 
stěžují na to, že je systém 
nepředvídatelný. Zařazení 
mezi výrobky, na které 
pojišťovny přispívají, záleží 
„na vstřícnosti referentů“ 
prohlásil u soudu Palát. 
Také předseda Národní 

rady osob se zdravotním 
postižením Václav Krása 
podpořil změnu.

U soudu hájil dosavadní 
praxi náměstek ředite-
le Všeobecné zdravotní 
pojišťovny Petr Honěk. Ten 
upozorňuje, že kdyby se 
bez náhrady zrušilo usta-
novení o úhradě nejlevnější 
varianty, vzrostly by výdaje 
pojišťovny o miliardy ko-
run. Ministr zdravotnictví 

Miloslav Lud-
vík (ČSSD), 
kterého 
vláda pověřila 
účastí, se 
z jednání 
omluvil. Jeho 
náměstek 
Radek Policar 
prohlásil, že 
věc je příliš 
složitá, a pro-
to je dobře, že 
jsou v zákoně 

jen obecná pravidla.
Úhrady na léky se sta-

novují správním řízením 
na Státním ústavu pro 
kontrolu léčiv. A to od roku 
2008. Předchozí systém, 
kdy veřejné peníze na léky 
rozděloval ministr zdravot-
nictví, v roce 2007 zrušil 
Ústavní soud pro nepře-
zkoumatelnost a nepředví-
datelnost.

Ústavní soud si posvítil 
na miliardy ve zdravotnictví
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Potřetí v řadě klesla neza- 
městnanost v Česku, z břez- 
nových 4,8 procenta se 
dostala na 4,4 procenta. Bez 
práce bylo ke konci měsíce 
327 199 lidí, což byla nejnižší 
dubnová hodnota od roku 
2008. Vyplývá to z údajů, kte-
ré zveřejnily Český statistic-
ký úřad a Úřad práce ČR.

Pokles míry nezaměstna-
nosti podle analytiků potvr-
zuje dobrý výkon ekonomiky. 
Zároveň ale podle nich přiná-
ší problémy pro firmy, které 
obtížněji hledají pracovníky. 
Nezaměstnanost bude podle 
analytiků v dalších měsících 
klesat a dostane se pod čtyři 
procenta.

Dubnová meziroční inflace 
byla o 0,2 procentního bodu 
nižší, než očekávala v ak- 
tuální prognóze Česká 
národní banka. Důvodem 
rozdílu mezi inflací a odhady 
ČNB byly nižší ceny potravin 
zejména kvůli znatelnému 
poklesu cen nealkoholických 
a alkoholických nápojů.

Pokles inflace je podle 
analytiků jen dočasný, v dal-
ších měsících bude opět růst. 
Dnešní data tak podle ekono-
mů nemění pohled na další 
vývoj měnové politiky České 
národní banky. Ekonomové 
většinou očekávají začátek 
zvyšování sazeb ve třetím 
čtvrtletí letošního roku. /čtk/

Nezaměstnanost  
i inflace míří dolů

„Stávající praxe 
je neudržitelná. 
Věřím, že to soud 
pochopil,“ řekl 
předseda asociace 
výrobců Czechmed 
Miroslav Palát.

Soud v Lucembursku 
na svém jednání 27. dub-
na rozhodl, že firma Diag 
Human může nechat zabavit 
finanční hotovost České re-
publiky na účtech vedených 
v Lucembursku, informoval 
server HlídacíPes.org.

Jde o verdikt odvolacího 
soudu, proti němuž je již 
možná jen kasační stížnost. 
Ta však nemá odkladný 

účinek. „Řízení před soudy 
v Lucembursku tímto roz-
hodnutím nekončí a stát se 
nepochybně obrátí s oprav-
ným prostředkem na lucem-
burský Nejvyšší soud. V tuto 
chvíli probíhá právní analýza 
tohoto rozhodnutí a není 
možné k věci poskytnout po-
drobnější komentář,“ uvedla 
mluvčí ministerstva zdravot-
nictví Štěpánka Čechová. /mas/

Česko prohrálo soud  
s Diag Human

Nový program zlepší 
aplikovaný výzkum
Technologická agentura ČR 
bude moci zahájit program 
Národní centra kompeten-
ce 1, který by měl zvýšit 
efektivitu a kvalitu výsledků 
aplikovaného výzkumu. Pro-
gram, který schválila vláda, 
by měl podpořit spolupráci 
mezi výzkumnými organi-
zacemi a firmami. Jeho cel-
kové výdaje jsou vyčísleny 
na 1,83 miliardy korun.  

Valachovou zřejmě 
nahradí Štech
Nástupcem odstupující 
ministryně školství Kate-
řiny Valachové (ČSSD) by 
se zřejmě mohl stát její 

politický náměstek Stani-
slav Štech. Ten patřil mezi 
favority na post ministra 
už po odchodu předchůdce 
Valachové Marcela Chládka 
z funkce.

Forejt dal policistům 
nepravdivé údaje 
Vydírání bývalého šéfa pro-
tokolu prezidentské kancelá-
ře Jindřicha Forejta nahráv-
kou, na níž údajně šňupe 
bílý prášek, se neprokázalo. 
Server Seznam Zprávy to 
včera uvedl na základě vy-
jádření Obvodního státního 
zastupitelství pro Prahu 1, 
podle kterého Forejt uvedl 
policistům nepravdivé údaje. 
Forejt tvrzení, že nemluvil 
pravdu, odmítl. /čtk/

Krátce
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n Město počítá i s vý-
stavbou repliky 
vyhořelého křídla 
Průmyslového paláce, 
do té doby jej nahradí 
prozatímní hala.

Zástupci vedení města 
a městské firmy Rozvojové 
projekty Praha, která hole-
šovické Výstaviště spravuje, 
včera veřejnosti představili 
jeho logo, které je složené 
z barevných trojúhelníků. 
Další chystanou novinkou 
je stavba provizorní haly 
místo vyhořelého levého 

křídla Průmyslového paláce. 
Upraven bude také vstupní 
prostor na Výstaviště.

Město chce postavit repli-
ku paláce. Než bude stavba 
připravená, nahradí nevyho-
vující stan prozatímní hala. 
„Máme ambici, aby stála 
už na jaře v příštím roce. 
Mezitím bude pokračovat 
projektová příprava repliky,“ 
řekl pražský radní Karel Gra-
bein Procházka (ANO).

Náklady na halu odhaduje 
na 40 až 60 milionů korun. 
Může sloužit pár let, potom 
se může zbourat a využít 
jinde, řekl radní. Následná 
replika vyhořelého křídla 
by podle různých odhadů 
mohla stát od 700 milionů 
do 1,5 miliardy korun.

„Zvenku bude vypadat 
jako postavené v roce 1891, 
uvnitř budou nejmodernější 
technologie. Umožní, aby 
se v něm konalo i několik 
akcí současně,“ popsal plán 
nového křídla radní pro 
kulturu Jan Wolf (KDU-ČSL/
Trojkoalice). Architekti nyní 
připravují dokumentaci pro 
získání stavebního povolení.

Město nechá také upra-
vit prostory před vstupem 

do areálu Výstaviště a před 
Průmyslovým palácem. 
„Bude tam instalován sjíždě-
jící plot. Když nebudou akce 
se zpoplatněným vstupem, 
tak zmizí,“ řekla primátorka 
Adriana Krnáčová (ANO). 
Podle primátorky vyjdou 
úpravy vstupu na 15 milionů 
korun, hotové budou příští 
rok. Podobně bude do bu-
doucna upraven i vstup smě-
rem do parku Stromovka.

Podle předsedy před-
stavenstva Rozvojových 
projektů Pavla Klašky se 
připravuje i oprava restaura-

ce Bohemia vlevo od vstupu 
do areálu. Na opravy je při-
pravená také budova divadla 
Spirála, která byla poničena 
povodněmi. Chystá se také 
koupací biotop a bikrosová 
dráha.

TOP 09, jejíž radní Vý-
staviště dříve spravovali, 
současné kroky primátor-
ky kritizuje. Jsou podle ní 
pověstnou Potěmkinovou 
vesnicí. Kosmetické úpravy 
jsou to poslední, co Výstaviš-
tě potřebuje,“ uvedl před-
seda zastupitelského klubu 
strany Václav Novotný. /čtk/

Výstaviště má nové logo, 
upraví se i vstupní prostor

PUTOVNÍ STÁNEK propagující světovou výstavu Expo 2017 zastavil u pražského Rudolfina. 
Návštěvníci si ještě během dneška mohou zdarma prohlédnout třeba zmenšené modely větrných 
elektráren nebo se s využitím 3D brýlí a počítačové animace „proletět“ nad virtuálním modelem 
nového areálu, který se kvůli výstavě otevře 10. června v kazachstánské Astaně.

PŘED SVĚTOVOU VÝSTAVOU
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Betonové pilíře pražského 
Libeňského mostu jsou po-
ničeny korozí a mechanické 
vlastnosti betonu jsou nestálé. 
Informoval o tom ředitel 
Kloknerova ústavu ČVUT Jiří 
Kolísko a náměstek primá-
torky Petr Dolínek (ČSSD). 
Kloknerův ústav zkoumal třetí 
pilíř mostu.

Most z roku 1928 je delší 
dobu v havarijním stavu. Praž-
ské zastupitelstvo loni schvá-
lilo rekonstrukci, termín jejího 
zahájení není znám. Město 
čeká na verdikt ministerstva 
kultury, které jedná o prohlá-
šení mostu památkou.

„Most je založen na únos-
ném podkladu tvořeném 
břidlicemi, ale beton má 

nehomogenní makrostruktu-
ru, je velice pórovitý a probí-
hají zde degradační procesy, 
takzvaná síranová koroze,“ 
řekl Dolínek.

Co bude s mostem dál, není 
zatím jasné. Praha čeká, kdy 
ministerstvo oznámí, zda 
jej prohlásí za památkově 
chráněný a případně které 
části. „Chybějící rozhodnutí 
pro nás začíná být limitující, 
když nemůžeme začít chystat 
opravy. Ale můžeme začít 
s monitoringem mostu,“ řekl 
Dolínek.

TSK plánuje, že nechá 
prozkoumat stejnou metodou 
i další mosty. Mezi nimi třeba 
Hlávkův, Legií, Palackého 
a Barrandovský most. /čtk/

Libeňský most 
ohrožuje koroze 

VSTUPNÍ PROSTOR SE ZMĚNÍ. Výstaviště se bude uzavírat jen 
v době, kdy zde budou placené akce.
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ZMĚNA. Nové logo Výstaviště 
tvoří barevné trojúhelníky.
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Varhany ve svatém 
Jakubu potřebují opravu 
Deset milionů korun by 
měla přinést sbírka na re-
konstrukci varhan v kos-
tele sv. Jakuba na Starém 
Městě. Barokní nástroj je 
největší v České republice. 
Na jeho podporu se koná 
17. května přímo v kostele 
benefiční koncert. Sbírka 
je také několik let vyhlá-
šena na výrobu nových 
varhan pro katedrálu 
sv. Víta – ani tento nový, 
moderní nástroj nebude 
větší než svatojakubské 
varhany.

Na Palmovce bude  
sídlo záchranky
Praha podepíše memo-
randum o rozestavěné 
budově na Palmovce 
s Metrostavem, Prahou 8 
a její firmou Centrum Pal-
movka. Strany se v něm 
zavazují jednat o tom, 
že stáhnou vzájemné 
žaloby a mimosoudně se 
vyrovnají. Budovu by pak 
mělo získat hlavní město 
za cenu určenou znalec-
kým posudkem. Od příští-
ho roku by pak v objektu 
za 1,1 miliardy korun, 
který chtěla původně Pra-
ha 8 jako novou radnici, 
měla sídlit záchranná 
služba. /čtk/

Krátce
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TECHNOLOGY TO ENJOY

NOVÝ SEAT TOLEDO S BOHATOU VÝBAVOU VČETNĚ PAKETU REFERENCE A 5LETOU ZÁRUKOU ZDARMA
Akční paket Technology Reference zahrnuje například 16" kola z lehkých slitin, senzor únavy řidiče, tempomat, přední mlhovky s integrovanou funkcí 
odbočovacích světel nebo Media Systém Colour s dotykovým ovládáním a 5" barevným displejem pro maximální bezpečnost a pohodlí na každé vaší cestě. 
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NABÍDKA, KTERÁ
 VÁS USADÍ DO VOZU

Výprodej skladových vozů 
SEAT Toledo se zvýhodněním

až 90 000 Kč*

Kombinovaná spotřeba paliva od 3,6 do 5,2 l / 100 km. Kombinované emise CO2 od 94 do 119 g/km. Akce trvá do 
vyprodání zásob. *Uvedená cena je platná pouze s financováním od SEAT Financial Services v akci SEAT PLUS a není
kombinovatelná s akční nabídkou TRADE-IN. Použité obrázky jsou pouze ilustrativní.

AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 288, 
www.autojarov.cz, e-mail: seat@autojarov.cz 
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n Klienti, kteří nemají 
dostatek vlastních 
prostředků, zaplatí 
na hypoteční půjčce 
stovky korun měsíčně 
navíc.

Arsen Lazarevič

Nůžky mezi hypotečními 
úvěry s nízkou a vyšší zásta-
vou se rozevírají. Hypotéky, 
u kterých ukazatel LTV, 
tedy podíl úvěru k zástav-
ní hodnotě nemovitosti, 
přesahuje osmdesát procent, 
jsou úročeny vyšší úrokovou 
sazbou. Podle poradenské 
společnosti Golem Finance 
dosahuje rozdíl zhruba šesti 
až sedmi desetin procentního 

bodu a průměrná sazba hy-
potéky na více než 85 procent 
hodnoty nemovitosti vzrostla 
během dubna z 2,42 procenta 
na 2,70 procenta. 

„Zdražení na prů-
měrné hypotéce 
nad osmde-
sát procent 
je tak pro 
domácnosti 
velmi patrné. 
U průměrné 
hypotéky 
ve výši dvou 
milionů korun 
s fixací na pět let 
to na měsíční splátce 
dělá rozdíl sedm set korun,“ 
konstatoval ředitel Golem 
Finance Libor Ostatek. 
Trend potvrzuje společnost 
Partners. „Větší zdražení 

nastalo u hypoték s vyššími 
LTV, což se ale vzhledem 
k dlouhodobému plánování 
doporučení centrální banky 

vědělo. Banky používaly 
a používají úrok jako 

jeden z hlavních 
nástrojů k re-

gulaci složení 
a kvality 
hypotečního 
portfolia,“ 
uvedla Lucie 

Drásalová, 
hypoteční ex-

pertka Partners. 
Výrazně výhod-

nější podmínky získají 
klienti, kteří dokážou hypo-
téku zajistit vyšší zástavou: 
„U hypoték do osmdesáti pro-
cent je dostupnost stále vý-
borná, úrokové sazby se drží 

okolo dvou procent,“ uvádí 
Ostatek. „Problém ale spočívá 
v tom, že pět domácností z de-
seti musí financovat více než 
osmdesát procent hodnoty 
nemovitosti. A jak jdou ceny 
nemovitostí nahoru, nemá 
vlastních dvacet procent čím 
dál více domácností,“ dodává.  

Důvodem, proč rozdíly 
mezi hypotékami s rozdílnou 
zástavou rostou, jsou přede-
vším dubnové regulace ČNB, 
podle kterých mohou komer- 
ční banky poskytnout nanej-
výš patnáct procent nových 
hypoték s LTV v rozmezí osm-
desát až devadesát procent. 
V minulosti ale na tyto hypo-
téky u některých finančních 
domů připadalo až čtyřicet 
procent jejich hypotečního 
portfolia.  

Hypotéky s nízkou 
zástavou prudce zdražují 

Zdražení  
u průměrné  

hypotéky ve výši  
dvou milionů korun  

s fixací na pět let činí  
na měsíční splátce

700
korun.

Arriva vzdala 
každodenní 
spoje do Pece 
Dopravní společnost Arri-
va odstoupila od záměru 
zavést každodenní vlakové 
spojení z Prahy do šumav-
ské Nové Pece. Zůstane 
tak u modelu víkendových 
a svátečních spojů, které 
tam začala vypravovat 
v prosinci. 

Důvodem je zavedení 
expresu Českých drah 
na stejné trase, který 
jezdí od začátku května až 
do Nového Údolí. Arriva 
poukazuje, že její vlaky ne-
jsou dotovány z veřejných 
rozpočtů, zatímco expres 
ČD si objednaly a platí stát 
a kraj. 

„Tomu nedokážeme kon-
kurovat, a proto budeme 
jezdit jen o víkendech,“ 
uvedl mluvčí Arrivy 
Roman Herden. Původně 
měl být víkendový provoz 
rozšířen na celý týden 
od 12. června. /sin/



n Developerské firmy 
na Pankráci dokon-
čují projekty, které si 
rozebraly v konkur-
zu se zkrachovalým 
developerem ECM. 
Jeho bývalý majitel ale 
chystá velký realitní 
návrat. 

Daniel Novák

Šest let od startu insolven- 
čního řízení s developerem 
výškových budov v Praze 
na Pankráci ECM je prodej 

největších aktiv firmy téměř 
u konce. Podle nových infor-
mací insolvenčního správce 
se pro nezajištěné 
věřitele podařilo 
zpeněžováním 
majetku získat 
zhruba 1,2 mi- 
liardy korun. 
Celkový ob-
jem přihláše-
ných pohle-
dávek převýšil 
devět miliard 
korun.  

Před krizí byla 
ECM ještě s developerem 
Orco na čas realitní hvěz-
dou pražské burzy. Firma 

stačila v Praze 4 postavit 
mrakodrap City Tower. Další 
projekty ECM na Pankráci 

ale zůstaly na papíře. 
V konkurzu si je 

rozebrali jiní 
developeři. 

Společnost 
PSJ Invest 
právě staví 
na Pankráci 
luxusní byto-

vý dům V To-
wer, Rakušané 

z S+B Gruppe 
zase z pozů- 

stalosti po ECM budují 
ve stejné lokalitě nové kan-
celářské centrum. Pozemek 

na administrativní budovu 
na pankrácké pláni získala 
v konkurzu rovněž společ-
nost Skanska Property.   

Na začátku května měla 
ECM na účtech zhruba čtvrt 
miliardy korun. Kolem  
83 milionů dal insolvenční 
správce Jaroslav Svoboda 
stranou kvůli sporu se státní 
Českou exportní bankou, 
která ECM pomohla s pro-
jekty v Číně.  

„V současnosti je věc před-
ložena Nejvyššímu soudu, 
který doposud nerozhodl. 
Podle neoficiálních informa-
cí insolvenčního správce by 
měl rozhodnout v polovině 
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Zpeněžováním  
majetku se pro  

nezajištěné věřitele 
podařilo získat zhruba

1,2
miliardy korun.

Zatímco ještě v únoru 
zaznamenala stavební 
produkce sedmiprocentní 
propad, v březnu meziročně 
vzrostla o 6,2 procenta. 
Zvýšila se v pozemním 
i inženýrském stavitelství. 
Na výsledku se ale podepsal 
i fakt, že březen měl oproti 
loňsku o dva pracovní dny 
více. Po očištění o vliv 
počtu pracovních dnů se 
stavebnictví v březnu vzrostlo 
o dvě procenta, uvedl  Český 
statistický úřad.

Stavebnictví  
zastavilo propad

Zkrachovalý developer 
vydal přes miliardu

roku 2017,“ stojí v nejnověj-
ším zápisu ze schůze věřitel-
ského výboru ECM. 

Insolvenčním správcem 
ECM byl od roku 2011 Ivo 
Hala. Předloni ale v souvis-
losti s kauzou kontroverzní-
ho byznysmena Petra Sisáka 
přišel o oprávnění vést velké 
insolvenční případy. Násled-
ně Halu v řízení konkurzu 
ECM vystřídal brněnský 
advokát Jaroslav Svoboda, 
který byl na čas rovněž 
správcem zbankrotovaného 
výrobce oděvů OP Prostějov. 

Díky konkurzu si insol-
venční správci zatím přišli 
na odměnách přibližně 
na patnáct milionů korun. 
Deset milionů inkasoval 
Hala, zbytek připadne Svo-
bodovi. 

Většinovým majitelem 
společnosti ECM byl pod-
nikatel Milan Janků. Ten 
v současnosti připravuje 
velký developerský projekt 
poblíž pražského nádraží 
v Holešovicích. 

SLÁNSKÁ SPOLEČNOST SALTEN dokončila zakázku jeřábů pro námořní průmysl v hodnotě 
stovek milionů korun. Čítá 26 jeřábů pro britskou firmu Rolls-Royce, které se používají na lodích 
obsluhujících například ropné plošiny. Salten, který vyrábí také například techniku pro těžbu, 
letos očekává obrat zhruba 300 milionů korun. Podnik počítá se zvýšením počtu zaměstnanců 
z nynějších 150 na dvě stovky.  Více E15.cz

JEŘÁBY PRO ROLLS-ROYCE
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Především díky výrobě 
automobilů v Česku v březnu 
meziročně vzrostla průmys-
lová výroba na 10,9 procenta 
z únorových 2,7 procenta. 
Meziročně po očištění o vliv 
počtu pracovních dnů byla 
vyšší o 4,4 procenta. Letošní 
březen měl proti tomu 
loňskému o dva pracovní 
dny více. Kromě výrobců 
automobilů se dařilo také 
producentům pryžových 
a plastových výrobků a kovo-
výrobě.

„Průmysl si i nadále 
udržuje pozici motoru české 
ekonomiky a už nyní je nepo-
chybné, že za očekávaným 
velmi slibným výsledkem 
HDP za první čtvrtletí bude 
stát především toto odvětví,“ 
zdůraznil analytik ČSOB 
Petr Dufek. Díky dobrému 
startu do druhého čtvrtletí, 
který naznačují zakázky 
stejně jako indexy nálad i ná-
kupních manažerů, lze podle 
něj očekávat, že průmysl 
potáhne ekonomiku nahoru 
i nadále.

„České průmyslové 
produkci by se mělo dařit 
i do budoucna. Registrace 

Průmyslová výroba 
vzrostla téměř 
o jedenáct procent

automobilů v eurozóně sice 
zpomalují, nicméně to podle 
našeho názoru nebude mít 
na automobilky zásadnější 
vliv,“ uvedla ekonomka Ko-
merční banky Jana Ste- 
ckerová. „Více zřejmě utrpí 
dodavatelé dílů pro západo-
evropské výrobce. Automo-
bilový průmysl tedy zůstane 
hlavním tahounem českého 
průmyslu také ve zbytku 
letošního roku,“ dodala. /čtk/

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/ocima-e15-podivejte-se-jak-salten-vyrobil-jerab-pro-rolls-royce-1332271
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Největší vlastník lesů 
v tuzemsku, státní Lesy 
ČR, hledají kupce na tea-
kovou plantáž v Nikaragui. 
Podle mluvčí podniku Evy 
Jouklové je v dobrém stavu, 
ale prodejní cenu nesdělila. 
Dvousethekta-
rový pozemek, 
na kterém je 
plantáž, vlast-
ní společnost 
H.F.C., v níž 
má podnik 
poloviční 
podíl. Druhým 
společníkem 
je hradecká 
stavební firma 
Fato invest. 
Náklady 
na projekt teakové plantáže 
na konci předloňského roku 
dosáhly dvacet milionů ko-
run, aktuální ztrátu podnik 
nesdělil. 

Původním záměrem 
projektu v Nikaragui bylo 
dodávat teakové dřevo 
nábytkářským firmám 

ve Střední Americe. Záměr 
ale selhal, odhady výnosů se 
ukázaly jako nereálné. Pro-
blémy údajně vyplývaly z ne 
zcela vhodného způsobu 
pěstování a lokality. Součas-
ný generální ředitel podniku 

Daniel Szórád 
již dříve pro-
jekt vzniklý 
za jeho 
předchůdců 
označil za ne-
dostatečně 
připravený až 
dobrodružný.

Podle 
předloňské 
výroční zprá-
vy společnosti 
nelze očeká-

vat příjmy z prodeje dřeva, 
neboť nenastal očekávaný 
přírůstek dřevní hmoty.

Lesy ČR teď uvažují o kou-
pi deseti až patnácti tisíc 
hektarů lesa v Rumunsku. 
Investice by mohla dosáh-
nout jedné až 1,5 miliardy 
korun. /čtk/  Více E15.cz

Lesy ČR se chtějí 
zbavit plantáže 
v Nikaragui

PRÁVĚ
V PRODEJI

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné).
Orovozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.
mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.
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Projekt měl 
dodávat teakové 
dřevo nábytkářům 
ve Střední 
Americe. Odhady 
výnosů ale byly 
nereálné.

Sociální síť  odmítá jen 
zlomek uživatelů internetu 
Podíl Čechů, kteří nepouží-
vají žádnou sociální síť, se 
letos zvýšil o 4,5 procentního 
bodu na 7,6 procenta. Na- 
rostl ale počet sociálních sítí 
na jednoho uživatele. Loni 
mělo účet na třech a více 
sociálních sítích 39 procent 
uživatelů internetu, letos  
69 procent. Ukázal to 
průzkum AMI Digital Index 
z přelomu března a dubna. 

Výrobce letadel CSA otevře 
servis na Floridě
Czech Sport Aircraft, produ-
cent lehkých sportovních le-
tadel z Kunovic, staví podnik 
za milion dolarů na Floridě. 
Už v srpnu na letišti v Se-
bastianu otevře prodejní 
a servisní středisko, uvedl 
server Euro.cz. Firma tak 
bude působit přímo na trhu, 
kde už dnes létají  tři stovky 

jejích lehkých sportovních 
letadel.  Více E15.cz

Krúpa podal žalobu  
na někdejší RPG Byty
Společnost Arca Services 
slovenského miliardáře 
Pavola Krúpy podala trestní 
oznámení na firmu Resido-
mo (bývalé RPG Byty), která 
v Moravskoslezském kraji 
vlastní 43 tisíc bývalých bytů 
OKD. Důvodem je podezření 
z přefinancování úvěru se 
škodou přes půl miliardy 
korun.

Nebankovní firmy  
poskytly více peněz
Členské společnosti České 
leasingové a finanční asocia-
ce v prvním čtvrtletí poskyt-
ly klientům prostřednictvím 
leasingu, úvěrů a factoringu 
49,8 miliardy korun, což je 
meziročně o 12,9 procenta 
více. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/lesy-cr-se-chteji-zbavit-plantaze-v-nikaragui-naopak-zvazuji-nakup-lesu-v-rumunsku-1332248
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesky-podnik-czech-sport-aircraft-stavi-v-usa-stredisko-za-milion-dolaru-1332270
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesky-podnik-czech-sport-aircraft-stavi-v-usa-stredisko-za-milion-dolaru-1332270
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n Evropa se bojí pádu 
akcií nejméně za dva-
náct let, Amerika 
za více než dvě  
dekády.

Jaroslav Bukovský

Pád burz je pro investory 
nejméně očekávaným scé-
nářem od počátku finanční 
krize. Index strachu VStoxx 
vyjadřující předpokládanou 
rizikovost evropských akcií 
v horizontu několika příštích 
měsíců ukázal v květnu nej-
méně obav od července roku 
2015. Druhou stranou mince 
vysokého sebevědomí in-
vestorů jsou relativně drahé 
akcie, index sdružující šest 
stovek největších kontinen-
tálních akcií je nejvýše za de-
kádu. Pozorovatelé soudí, že 
může jít o předzvěst konce 
růstového trendu.

Sebevědomí dorazilo 
i na pražskou burzu, dráže 
než nyní se české akcie 
obchodovaly naposledy 
během srpna 2015. „Glo-
bální ekonomice se velice 
daří, krize nejsou v dohledu 
a francouzské volby dopadly 
podle očekávání. Na trzích 
tak momentálně panuje 

Finanční trhy 
opustil strach

Toyotě poprvé po pěti letech klesl zisk

Největší japonské automobilce Toyota Motor se ve finanč-
ním roce snížil čistý zisk o 21 procent na 1,83 bilionu jenů 
(392 miliard korun). Firma tak vykázala první pokles ce-
loročního zisku za pět let. Hospodářské výsledky podniku 
zasáhly rostoucí náklady a silný kurz jenu.  

Wal-Mart zaplatí pokutu za uplácení

Americký maloobchodní řetězec Wal-Mart je připraven 
zaplatit 300 milionů dolarů za to, že jeho zaměstnanci 
dávali v Mexiku, Číně a Indii úplatky. S odkazem na infor-
mované zdroje to v úterý uvedla agentura Bloomberg. 

Banka ING zvýšila hrubý zisk o 39 procent

Největší nizozemská finanční skupina ING v prvním čtvrt-
letí zvýšila základní hrubý zisk o 39 procent na  
1,65 miliardy eur. Hospodářské výsledky podniku podle 
generálního ředitele Ralpha Hamerse odrážejí mimo jiné 
pokračující růst objemu úvěrů a kontrolu nákladů.

Ahold Delhaize prudce zvětšil čtvrtletní zisk

Maloobchodní společnost Ahold Delhaize zvýšila v prv-
ním čtvrtletí čistý zisk o 73 procent na 356 milionů eur. 
Provozní zisk bez zahrnutí jednorázových položek dosáhl 
604 milionů eur. Výsledky podniku podpořilo snižování 
nákladů, které kompenzovalo slabší tržby v USA. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,075

Čína 1 3,548

Dánsko 1 3,581

EMU 1 26,640

Chorvatsko 1 3,589

Japonsko 100 21,510

Kanada 1 17,877

Maďarsko 100 8,578

Norsko 1 2,821

Polsko 1 6,316

Rusko 100 42,323

Švédsko 1 2,747

Švýcarsko 1 24,334

Turecko 1 6,822

USA 1 24,486

Velká Británie 1 31,721

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 10. 5. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 108,00   3,15 % 

ČEZ 429,60   -0,23 % 

Erste Bank 865,00   -0,79 % 

Fortuna 112,00   0,18 % 

Kofola 400,50   -0,12 % 

KB 978,90   0,96 % 

Moneta 80,45   -0,68 % 

O2 CR 269,90   0,56 % 

Pegas 865,00   1,05 % 

Philip Mor. ČR 13700,00   -0,51 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 291,00   -0,68 % 

VIG 672,00   -1,19 % 

Celkový objem (v tisících korun) 520 180

Akcie na pražské burze 10. 5. 2017 

Inflace 
zastavila 
korunu
Česká koruna v posledních 
dnech posilovala a postup-
ně se dostala na nejsilnější 
úroveň za poslední tři týdny. 
Důvodů k tomuto pohybu 
bylo několik. Bezesporu 
pomohlo vítězství proevrop-
ského kandidáta ve fran-
couzských prezidentských 
volbách, z čehož profitovala 
rizikovější aktiva včetně 
středoevropských měn. 
Z domova tuzemskou měnu 
podporovala příznivá data 
z reálné ekonomiky. 

Březnová bilance zahra-
ničního obchodu skončila 
s výraznějším než očekáva-
ným přebytkem. A to i přes 
silnou spotřebu domácností, 
jak dokumentují maloob-
chodní tržby. Spotřebitelské 
dovozy totiž zatěžují import-
ní stranu bilance, zrovna 

tak jako dovozy dražších 
surovin pro výrobu. Úspěšný 
exportní sektor automobilo-
vého průmyslu ale převa-
žuje. Výroba automobilů 
zůstává hlavním tahounem 
celkové průmyslové produk-
ce. Její březnová dynamika 
i díky kalendářním efektům 
dosáhla v letošním březnu 
dvouciferného růstu.

Silná spotřebitelská po-
ptávka ve světle historicky 
nejnižší nezaměstnanosti 
se ale v dubnových inflač-
ních číslech na první pohled 
neprojevila. Meziroční růst 
spotřebitelských cen zpoma-
lil z březnových 2,6 procenta 
na 2,0 procenta za duben. 
Výsledek byl dokonce nižší, 
než s čím počítala centrální 
banka. Reakcí bylo oslabení 
koruny.  Dubnové zpomalení 
inflace ale bylo podle nás 
jen dočasné, když odráželo 
primárně cenové pohyby 
v potravinách a pohonných 
hmotách. Zejména jádrová 
inflace by měla v dalších 
měsících opět růst. Koruna by 
tak měla zůstat pro investory 
atraktivní a v dalších mě-
sících by měla testovat vůči 
euru silnější úrovně.

Autor je hlavním ekonomem KB

Akcie, měny & názory

Jan Vejmělek

Vývoj indexu obav – evropské akcie (index Vstoxx)

Pramen  Thomson Reuters
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uvolněná nálada,“ uvádí in-
vestiční specialista Consequ 
Michal Stupavský. „Finanční 
trhy jako by měly jistotu, že 
všechno ví a že je nic nemůže 
překvapit. V takové situaci 
ale obvykle nastávají ty 
největší omyly,“ připomíná 
expert společnosti Moody’s 
Tomáš Holinka.

Strach na Wall Street 
měřený indexem VIX je mo-
mentálně dokonce nejnižší 
za posledních 24 let. Akcie fi-
rem se přitom pohledem ge-
nerovaných zisků obchodují 
stejně draho jako v červnu 
roku 2008, kdy světové burzy 
měly hlavní otřesy z důvodu 
finanční krize teprve před 
sebou.  

Strach není cizí jen 
akciovým trhům. Nejmé-

ně za uplynulá tři léta se 
investoři obávají otřesů měn 
ekonomik ze skupiny G10. 
Nejníže od počátku roku 
2014 jsou i obavy z potenciál-
ních otřesů na komoditních 
trzích. „Většina segmentů 
finančního trhu reaguje nyní 
na impulzy z globální eko-
nomiky a politiky obdobně,“ 
připomíná hlavní ekonom 
UniCreditu Pavel Sobíšek.

Nízké úrovně indexů stra-
chu přitom často předcháze-
jí tržním propadům. Index 
VIX se například současným 
úrovním přiblížil na jaře 
roku 2007, několik měsíců 
předtím, než svět zachvátila 
krize. Strach zmizel z burz 
i v létě roku 2000, před 
splasknutím bubliny dot-
-com.



n Automobilka na Slo-
vensku chystá od roku 
2018 výrobu nového 
typu malého vozidla 
s označením P21.

Slovenská vláda včera schvá-
lila investiční pobídky auto-
mobilce PSA, která ve svém 
závodě na Slovensku plánuje 
investovat přes 165 milionů 
eur. Kabinet premiéra Rober-
ta Fica investici do výroby 
nového modelu podpoří da-
ňovou úlevou pro slovenskou 
divizi PSA v celkové výši  
18,6 milionu eur.

Skupina PSA požádala 
o investiční pobídky v sou-
vislosti s přípravou na výro-
bu malého vozidla s pracov-
ním označením P21, které by 
měla vyrábět od roku 2018 
v Trnavě na západě Sloven-

ska. Záměr počítá s tím, že 
od roku 2020 by z výrobních 
linek sjíždělo 180 tisíc těchto 
vozidel ročně.

Automobilka v součas-
nosti na Slovensku montuje 
modely Citroën C3, Citroën 
C3 Picasso a Peugeot 208. 
Výroba posledních dvou 
zmiňovaných modelů by 
na Slovensku měla skon-
čit postupně do roku 2019 
a nahradit je má právě nové 
vozidlo, jehož produkce  
by vytvořila 420 nových 
pracovních míst.

Slovenská továrna PSA 
zvýšila loni výrobu meziroč-
ně o čtyři procenta na nový 
rekord přes 315 tisíc vozidel 
a letos počítá s dalším 
zvýšením produkce. Závod 
bude v budoucnu vyrábět 
i motory. Kromě PSA montu-
jí vozidla na Slovensku také 

závody jihokorejské automo-
bilky Kia Motors a němec-
kého Volkswagenu, který 
na Slovensku loni ukončil 
pětiletý investiční program 
v hodnotě 1,9 miliardy eur. 

/čtk/

Slováci schválili nové 
pobídky pro PSA

www.E15.cz | 9 |

SKANDÁLNÍ
ODHALENÍ 

TEMNÉ ČÁSTI ŽIVOTA
SLAVNÉ NÁVRHÁŘKY 

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz
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NEJVĚTŠÍ ZÁBAVNÍ SPOLEČNOST SVĚTA Walt Disney 
v prvním čtvrtletí zvýšila zisk o 11 procent na 2,4 miliardy 
dolarů. Pomohla solidní návštěvnost zábavních parků a nové 
hrané adaptace původního animovaného filmu Kráska a zvíře. 
Celkové příjmy firmě vzrostly o 2,8 procenta na 13,3 miliardy 
dolarů.  

ZISKOVÁ ZÁBAVA
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Akcionáři francouzské 
automobilky PSA Group 
schválili na včerejší valné 
hromadě vydání cenných 
papírů, které zčásti 
zajistí financování koupě 
automobilky Opel od americké 
skupiny General Motors. Šéf 
PSA Carlos Tavares upozornil, 
že kupované evropské aktivity 
GM letos zřejmě zůstanou 
ve ztrátě.

PSA koupí
část Opelu
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n Nečekaná perso-
nální změna vyvolala 
silnou kritiku médií 
a oponentů preziden-
ta Trumpa.

Americký prezident Donald 
Trump s okamžitou platnos-
tí odvolal šéfa Federálního 
úřadu pro vyšetřování (FBI) 
Jamese Comeyho. Překvapi-
vé rozhodnutí ihned vyvola-
lo kritické reakce. Prezident 
jednal na návrh ministra 
spravedlnosti Jeffa Session-
se. FBI se pod Comeyho 
vedením věnovala mimo 
jiné vyšetřování údajných 
zásahů Ruska do loňských 
prezidentských voleb v USA.

„FBI je jednou z nejre-
spektovanějších institucí 
naší země,“ uvedl Trump 
v prohlášení. Úřad ovšem po-
dle něj nyní potřebuje nové 
vedení, aby znovu získal 
ztracenou důvěru veřejnosti. 
Hledání Comeyho nástupce 

začne podle Bílého domu 
okamžitě.

Oficiální zdůvodnění 
ministerstva spravedlnosti 
říká, že Comey nezvládl 
vyšetřování aféry kolem 
elektronické pošty bývalé 
ministryně zahraničí Hillary 
Clintonové. Její postup při 
rozesílání služební pošty ze 
soukromého serveru vyvolal 
vyšetřování FBI, které ale 
skončilo pouhou důraznou 
výtkou, nikoli stíháním.

Velká část amerických 
médií však nepochybuje 
o tom, že vyhazov Comeyho 
spíše souvisí s pátráním FBI 
po ruském vlivu na americké 
prezidentské volby. Trump 
na toto vyšetřování tvrdě 
útočil a v minulých dnech ho 
označil jako šarádu za pení-
ze daňových poplatníků.

„Jamese Comeyho nahradí 
ve vedení Federálního úřadu 
pro vyšetřování (FBI) někdo, 
kdo odvede daleko lepší 
práci a vrátí úřadu bývalého 
ducha a prestiž,“ reagoval 

na kritiku na svém twittero-
vém účtu Trump. Comey po-
dle něj ztratil důvěru téměř 
všech lidí ve Washingtonu, 

republikánů stejně jako de-
mokratů. „Až se věci zklidní, 
poděkují mi,“ konstatoval 
prezident. Demokraté prý 

o Comeym říkali to nejhorší 
a žádali, aby byl vyhozen. 
„A teď se tváří posmutněle!“ 
postěžoval si Trump. /čtk/

Trump se zbavil šéfa FBI. 
Vyšetřoval vliv Ruska na volby

26
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NEŽÁDOUCÍ VYŠETŘOVATEL. Comey podle Bílého domu nezvládl aféru e-mailů Hillary Clintonové. 
Podle kritiků Trumpa ale byl odvolán kvůli vyšetřování ruského vlivu na prezidentské volby.
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Erdogan chce pokračovat v jednáních o vstupu do EU

Turecko chce pokračovat v přístupových jednáních s Ev-
ropskou unií. V dopise zaslaném špičkám EU to údajně 
napsal turecký prezident Recep Tayyip Erdogan. Některé 
členské země EU vyzývají k ukončení přístupových jednání 
s Ankarou. Kritiku vyvolal tvrdý postup turecké vlády 
po potlačeném pokusu o převrat a také referendum, jež 
posílilo prezidentovy pravomoci. 

Rakouský vicekancléř Mitterlehner odstoupil

Rakouský vicekancléř a předseda vládní Rakouské lidové 
strany (ÖVP) Reinhold Mitterlehner se rozhodl odstoupit 
ze všech funkcí. Na pozadí rozhodnutí jsou podle médií 
střety uvnitř vládní koalice a silný tlak, jemuž je Mitterleh-
ner ve své straně vystaven. Kancléř a šéf koaliční sociální 
demokracie (SPÖ) Christian Kern v reakci odmítl úvahy 
o předčasných volbách a dal najevo, že chce společný kabi-
net udržet. 

Litvu budou střežit rakety Patriot

Spojené státy patrně v Pobaltí dočasně rozmístí rakety 
Patriot. Tvrdí to agentura Reuters s odvoláním na zdroje 
z Pentagonu. Protiraketový systém by se měl v regionu 
objevit během letního vojenského cvičení NATO, které bude 
zaměřeno na protivzdušnou obranu. V Litvě včera o vo-
jenské spolupráci jednal americký ministr obrany James 
Mattis. /čtk/

Krátce

Z KAMPANĚ ROVNOU DO KŘESLA prezidenta přešel vítěz jihokorejských mimořádných pre-
zidentských voleb Mun Če-in, který včera hned po ohlášení výsledků voleb složil přísahu. Jako 
první výkonné rozhodnutí oznámil, že nechce využívat honosný prezidentský palác zvaný Modrý 
dům. Místo toho hodlá úřadovat z obyčejné, desítky let staré vládní budovy v centru Soulu. 
Jedná se o symbolické gesto: právě v blízkosti komplexu se totiž konaly mohutné protesty proti 
Munově předchůdkyni Pak Kun-hje, kterou v březnu sesadil z funkce ústavní soud kvůli podezře-
ní z přijímání úplatků a zneužití moci. 

UŽ VE FUNKCI
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 Za posledních 
pět let se ve světě 
dostavělo  
31 jaderných bloků. 
Dvacet z nich se 
připojilo k síti v Číně 
a třináct z nich 
postavila CGN.
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Čínskou 
jadernou 
elektrárnu 
mohou 
stavět i Češi
n Mezi zájemce o stavbu nového jaderného bloku v českých 
Dukovanech se zařadila také čínská skupina CGN, která 
v Číně provozuje 64 procent tamních jaderných elektráren. 
„Zkušenost se stavbou elektráren na Západě zatím ještě 
nemáme. Historicky jsme ale spolupracovali s francouzskými 
a americkými firmami. Jsme součástí konsorcia pro stavbu 
britské elektrárny Hinkley Point C,“ říká Jang Mao-čchun, 
zástupce šéfa CGN pro rozvoj mezinárodního obchodu.

Jan Stuchlík

 Z Číny se v posledních 
letech stala světová špička 
v tempu i počtu staveb no-
vých jaderných elektráren. 
Zvládne splnit plán posta-
vit do roku 2020 elektrárny 
s výkonem 38 tisíc mega-
wattů a dalších 30 tisíc 
megawattů rozestavět?
Tento cíl vláda stanovila 
v roce 2012. Na základě 
aktuální situace se zdá, 
že plán nesplníme kvůli 
dopadu fukušimské havárie. 

Po ní jsme provedli spoustu 
zátěžových testů u už fun-
gujících elektráren i těch, 
které byly teprve ve vý-
stavbě. Upravili jsme lehce 
tempo nové výstavby. Před 
Fukušimou jsme každý rok 
začali stavět šest až osm 
nových bloků. Po havárii 
jsme se rozhodli zpomalit. 
Soustředili jsme se více 
na výzkum, projektování, 
zátěžové testy a zlepšování 
bezpečnosti stávajících pro-
jektů. Celý program nové 
výstavby se zase zrychlí 

v příštích dvou až třech 
letech. 

 Jak rychle staví CGN?
V roce 2015 jsme uvedli 
do provozu pět bloků. Loni 
to byly tři. Za posledních 
pět let se ve světě dostavělo 
31 jaderných bloků. Dvacet 
z nich se připojilo k síti 
v Číně a třináct z nich posta-
vila CGN. Náš poslední blok 
Jang-Ťiang 4 jsme spustili 
do komerčního provozu letos 
v březnu. Stavba byla hotová 
během 52 měsíců. 
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 Proč většinu čínských 
reaktorů staví CGN?
Historicky jsme měli podíl 
na nové výstavbě vždy kolem 
padesáti procent. Provo-
zujeme nyní 64 procent 
jaderné kapacity. Zbytek 
připadá na společnost China 
National Nuclear Corpora-
tion (CNNC). Kromě jádra 
máme také velké portfolio 
obnovitelných zdrojů. Jejich 
instalovaný výkon je do-
konce vyšší než u jaderných 
elektráren. V celém portfoliu 
tvoří obnovitelné zdroje 53 
procent kapacity, jádro je 
na 47 procentech. 

 Vlastníte také firmy, 
jejichž byznys souvisí  
s atomovou energií?
Provozujeme uranové doly. 
Vyvíjíme a projektujeme 
jaderné elektrárny a řídíme 
jejich výstavbu. Vlastníme 
několik výrobců kompo-
nent a digitálních řídicích 
systémů, což je jakýsi mozek 
elektrárny. Pak se zabýváme 

také výrobou zařízení vyu-
žívajících jaderné aplikace, 
například urychlovače čás-
tic. Rozvíjíme také jaderné 
aplikace pro zemědělství 
a zdravotnictví. 

 Cílem čínské vlády je, 
aby čínské firmy dokázaly 
vyrobit a dodat až 85 pro-
cent jaderné elektrárny. Už 
to dokážou?
U našich reaktorů HPR-1000, 
které vyrůstají v Číně, musí 
být podíl lokálních dodávek 



 Lokální dodávky ze 
země, kde se staví, 
jsou velmi důležité. 
Pomáhají lépe řídit 
rozpočet a snižují 
riziko.
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Ve skupině 
CGN vystřídal 
několik 
manažerských 
pozic. Z funkce 
šéfa divize pro 
fyziku, jadernou chemii 
a ochranu životního prostředí, 
přes zástupce hlavního auditora 
a zástupce generálního 
ředitele pro investice a rozvoj 
se dostal až na post zástupce 
generálního ředitele pro 
mezinárodní obchod.

Jang 
Mao-čchun (51)

vyšší než 85 procent. V době, 
kdy se očekávalo, že počet 
nově stavěných elektráren 
poroste, všichni velcí výrobci 
komponent mohutně inves-
tovali do nových výrobních 
kapacit. Protože se tempo 
výstavby zpomalilo, nejsou 
tyto kapacity plně využité. 
Proto vláda chce přimět 
investory, aby kupovali více 
komponent od čínských 
výrobců. Takže podíl 85 
procent je splnitelný. U ně-
kterých částí je ale pořád lev-
nější nakoupit je v zahraničí. 

 Požadavek na čínský 
podíl ve výši 85 procent se 
týká jen elektráren budova-
ných v Číně, nebo také těch 
stavěných v zahraničí?
Jen čínských projektů. Pokud 
bychom byli vybráni jako 
generální dodavatel nového 
bloku v Česku, tak podle 
předběžných plánů by český 
podíl mohl být vyšší než 65 
procent. Šlo by o všechny 
stavební a inženýrské práce, 
turbínu, některé části jader-
ného ostrova.

 Čínský podíl by byl zbý-
vajících 35 procent?
O tom by se diskutovalo, jest-
li by to bylo 30 nebo 35 pro-
cent. Pokud jde o generální 
dodávku na klíč, hraje velkou 
roli financování. Pod určitý 
podíl čínských dodávek jít 
nemůžeme, protože bude-
me muset zajistit exportní 
financování. To nám nikdo 
nedá, pokud podíl dodávek 
z Číny bude příliš nízký. Ale 
tak je to ve všech zemích. Ale 
lokální dodávky ze země, kde 
se staví, jsou velmi důležité. 
Pomáhají lépe řídit rozpočet 
a snižují riziko.

 Chcete v Evropě elek-
trárny jen stavět, nebo jste 
ochotni je i provozovat?
Nemáme nějakou souhrnnou 
strategii, která by vyhovova-
la požadavkům všech zemí. 
Třeba ve Velké Británii vláda 
nevlastní žádný jaderný 
projekt. Buď patří EdF, nebo 
Hitachi. V Česku je situace 
jiná. Tady je nová jaderná 
elektrárna považována 
za strategický projekt. Takže 
si moc dobře nedovedu před-
stavit, že byste ji přenechali 
nějaké zahraniční společ-
nosti.

 Šli byste do českého pro-
jektu jako spoluinvestor?
Ano, ale jen jako menšinový 
akcionář. Věříme, že je lepší 
spolupracovat s místními 
společnostmi. Koneckonců 

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vychází 12. června.

strana chtít, aby dodavatel 
měl v českém projektu men-
šinový podíl a ukázal tak, že 
věří své technologii a schop-
nostem elektrárnu postavit, 
je to v pořádku. 

 Máte nějaké zkušenosti 
se stavbou na Západě?
Zatím ne. Jediným zahra-
ničním trhem, kde jsme 
nějaké zkušenosti získali, je 
Pákistán. 

 Vstoupili jste proto 
do konsorcia pro stavbu 
britské elektrárny Hinkley 
Point C, abyste se sžili s ev-
ropským prostředím?
Byl to jeden z důvodů. CGN 
ovšem před třiceti lety 
spolupracovala s americký-
mi a francouzskými firma-
mi na jaderném projektu 
Daya Bay v Číně. Na naši 
první jadernou elektrárnu 
dodávali technologie Fran-
couzi. Američané nám zase 
pomáhali ověřovat kvalitu 
práce Francouzů. Tím nám 

pomohli vybudovat systém 
řízení kvality. Technologic-
ký management jsme zase 
převzali od Francouzů. 

 Jde o to, aby vás při stav-
bě nepřekvapily nějaké pro 
vás neznámé požadavky 
a své sliby jste splnili.
Z toho důvodu musíme 
spolupracovat se zkušenými 
místními partnery jako ČEZ 
nebo ÚJV. Proto považujeme 
větší podíl místních firem 
za podmínku úspěšnosti 
celého projektu.

 Na jaké technologii je 
založen váš reaktor, který 
chcete v Česku nabídnout? 

V sedmdesátých letech 
minulého století se Čína 
otevřela světu. Řekli jsme 
si tehdy, že bude lepší, když 
technologii dovezeme ze zá-
padních zemí a získáme prá-
vo na její použití na čínském 
území. Elektrárna Daya 
Bay dostala francouzské 
reaktory. Pak jsme dovezli 
také těžkovodní reaktor 
z Kanady, dva bloky z Ruska. 
V devadesátých letech 
jsme ale dospěli k názoru, 
že Čína by měla vyvinout 
vlastní technologie. Protože 
podle dohody s Francií jsme 
sice mohli její technologii 
kopírovat a měnit, ale jen 
na čínském území. Pro její 

použití v zahraničí jsme 
museli získat francouzský 
souhlas. Proto vznikl pro-
jekt HPR-1000. Začali jsme 
na něm pracovat my a CNNC 
kolem roku 1996.

 V čem se liší vaše verze 
od té, kterou vyrábí CNNC?
Obě verze se řadí k techno-
logii třetí generace. Liší se 
v počtu aktivních a pasivních 
bezpečnostních systémů. 
Ty naše jsou plně fyzicky 
oddělené, a to i umístěním 
v areálu elektrárny. Kdyby 
jednu část elektrárny zachvá-
til požár nebo na ni spadlo 
letadlo, tak to na ostatní 
systémy nebude mít vliv. 

 Už jste požádali o po-
souzení reaktoru podle 
požadavků evropských či 
britských provozovatelů 
jaderných elektráren?
Ano, ve Velké Británii už 
jaderný regulátor začal letos 
v lednu s formálním posuzo-
váním. Všechny dokumenty 
jsme dodali loni na podzim. 
Celý proces posuzování by 
měl skončit v roce 2021. 

Referenčním projektem 
jsou budované bloky jihočín-
ské elektrárny Fang-čcheng-
-kang 3 a 4. O posouzení 
podle evropských požadavků 
jsme požádali už v dubnu 
2015. Naše žádost byla při-
jata. Musíme ale počkat, až 
bude na konci dubna vydána 
poslední verze dokumentů 
pro evropské požadav-
ky. Loni evropské utility 
rozhodly, že našimi patrony 
při posuzování budou ČEZ 
a francouzská EdF. 

 Kdy evropské posuzová-
ní skončí?

Teď připravujeme podklady. 
Na začátku příštího roku by 
mělo začít hodnocení designu, 
které potrvá rok a půl. Ve dru-
hé polovině roku 2019 by měla 
být hotová konečná zpráva. 
Protože ale nyní máme proti 
plánu zpoždění zhruba tři 
měsíce, dá se konečná zpráva 
očekávat v březnu 2020. 

 Můžete se ucházet o kon-
trakt na stavbu elektrárny 
ještě před dokončením 
těchto posudků?
Ano, protože není bezpodmí-
nečně nutné mít posudek po-
dle evropských požadavků. 
Většina evropských utilit ho 
ale vyžaduje. V Číně se teď 
staví čtyři bloky podle desig-
nu HPR-1000. Budou to naše 
referenční projekty. První by 
měl být spuštěn v roce 2021. 
Pokud se v Česku vyhlásí 
soutěž na dodavatele, budou 
muset všichni zájemci dodat 
rozsáhlou dokumentaci. Tu 
bude investor vyhodnocovat 
zhruba do roku 2020. Pak 
se bude ještě dva roky ladit 
smluvní dokumentace. A to 
už jsme v roce 2022. V té 
době, věřím, že HPR-1000 už 
bude mít úspěšně za sebou 
všechna posouzení.

 Pokud si Česko koupí 
čínské reaktory, bude závis-
lé na dodávkách jaderného 
paliva z Číny?
Náš design umožňuje použít 
čtyři druhy jaderného paliva 
– od CGN, CNNC, Wes-
tinghouse a Arevy. Všechno 
jsou to palivové soubory 
se čtvercovým půdorysem. 
Obvykle během prvních tří 
palivových cyklů dodáváme 
palivo my, aby se vyladila 
aktivní zóna. Pak provozova-
tel elektrárny může uzavřít 
smlouvu na dodávku paliva 
buď s CGN, nebo si může 
zvolit jiného dodavatele.

je to model, který historicky 
používáme u našich elektrá-
ren i v Číně. Samotná CGN 
vznikla jako společný podnik 
čínské vlády a hongkongské 
soukromé firmy CLP kvůli 
stavbě jaderné elektrárny 
Daya Bay. Pokud bude česká 



Kampaň  
v kulisách,  
které vydrží
Ministr financí Andrej Babiš 
včera zopakoval, že sám 
odstoupit nehodlá. V emo-
tivním projevu tedy sdělil 
poslancům, že ho mají raději 
zavřít nebo zastřelit, ale to 
byla pravděpodobně nadsáz-
ka. Jisté je, že česká politická 
krize trvá. Úsilím Pražské-
ho hradu úspěšně přešla 
z krize vládní, v níž je role 
prezidenta silně omezená, 
v krizi ústavní, v níž se hrací 
pole Miloše Zemana výrazně 
rozšiřuje. 

„Chci vysvětlit občanům, 
že je to souboj o budoucnost 
této země,“ hřímal včera 
Babiš před poslanci. Dlužno 
dodat, že záhy po schválení 
programu schůze Babiš 
bojiště opustil. S tím sou-
bojem měl nicméně pravdu. 
Na tom, že jde o střet tradič-
ní politiky a politiky nové, 
zastoupené hnutím ANO, se 
dokonce shodují obě strany. 
Liší se ve výkladech a defi-
nicích, nicméně ten střet je 
nadmíru přehledný. 

Což je dobře. Na současné 
chaotické dění je třeba hle-

dět jako na divadlo, v němž 
se voličům předvádějí politi-
ci v čím dál vyhraněnějších 
rolích. Je to dost novátorská 
forma předvolební kampaně. 
Možná je to i příliš cynic-
ký pohled na něco, co jiní 
analytici považují za střet 
civilizací nad osudem demo-
kracie. Ale je to pohled, který 
pomáhá orientaci. Nabízí se 
samozřejmě otázka, jestli 
kulisy vydrží pět měsíců tak-
to náročného představení. 
Měly by. Je pravda, že ústava 
trpí a exekutiva je fakticky 

paralyzovaná. Na druhé 
straně je pravda, že vláda 
má fakticky hotovo, přinej-
menším z hlediska naplnění 
svého programu, a ekonomi-
ka je v kondici, v jaké dlouho 
nebyla. Finanční trhy žádné 
znepokojení neprojevují. 
Nějakou chvíli politické ne-
stability tedy vydržíme. 

Bylo by ovšem dobré ji 
nepromarnit a představení 
sledovat. Například výkon, 
k němuž se v posledních 
dnech vzepjal premiér Bo-
huslav Sobotka, je pozoru-

hodný. Jeho možná zoufalý, 
ale otevřený a nad očekávání 
statečný boj proti mstivosti 
Pražského hradu je docela 
sympatický. Pokaždé když 
se Miloš Zeman pokusí 
chopit režie, dokáže Sobotka 
uhnout. Nepřinesl svou 
demisi, když Zeman chtěl. 
Odmítl vypovědět koaliční 
smlouvu, i když tím Hrad 
podmiňuje odvolání Babiše, 
a raději prý bude riskovat 
kompetenční spor. Pod 
praporem politické kultury 
přiměl k demisi svou mini-
stryni školství. Nenechal 
se rozhodit, když Zeman 
klukovsky svolal koaliční 
jednání ve chvíli, kdy letadlo 
s premiérem opouštělo kbel-
ské letiště.

Překvapivě pasivní je 
ve srovnání se Sobotkou 
a Zemanem v této divadelní 
hře Babiš. Měl nachystané 
etudy na mučednická téma-
ta, které se teď moc nehodí, 
a nic jiného nemá po ruce. 
Proto zaujal plačtivou pózu 
a pevně se drží hradních 
sukní, které mu z mocen-
ských důvodů poskytují 
zatím bytelnou ochranu. 

Jak představení dopadne, 
nevíme. Každý jej může číst, 
jak je libo. Zároveň je třeba 
doufat, že se z této formy 
předvolební kampaně nesta-
ne forma tradiční. Nicméně 
pro podzimní volby platí, že 
kdo bude představení sledo-
vat, nepůjde k volební urně, 
sněmovní ani prezidentské,  
neinformován.

Komentář

Martin Čaban
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Vláda má hotovo 
a ekonomika je 
v kondici jako dlouho 
ne. Nějakou chvíli 
politické nestability 
zvládneme.

Tvář dne 

 Řekněte mi, jakou politickou 
moc já zneužívám! Já vůbec 
žádnou politickou moc nemám,

řekl poslancům vicepremiér, ministr 
financí a předseda hnutí ANO  
Andrej Babiš
str. 2
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Vláda, která nevládne
Vláda včera nerozhodovala o tom, zda v příštích třech 
letech navýší peníze na vědu a výzkum. K návrhu rozpoč-
tu na vědu pro rok 2018 a výdajům na další roky se vrátí 
na příštím jednání. Vláda neprojednala poskytnutí půjčky 
Mezinárodnímu měnovému fondu. Vláda také přerušila 
projednávání investiční pobídky pro společnost Yanfeng 
Czechia v maximální výši 185 milionů korun, což je pro-
jekt, který by měl přinést 588 nových pracovních míst.
 
Ministři projednali snad jediný z bodů naplánovaných 
na včerejší zasedání kabinetu. Vyslovili souhlas s tím, že 
česká armáda by mohla do aliančních mnohonárodních 
bojových praporů v Pobaltí poslat až 290 vojáků. Koaliční 
krize činnost kabinetu ochromuje, ne že ne. Alespoň že 
jsou vládní politici ještě natolik příčetní, že neohrožují 
mezinárodní závazky země. K dobru jim budiž přičten 
i fakt, že schválili prezidentovu cestu do Číny a nezacho-
vali se stejně uboze jako Zeman, když na Hradě přijímal 
premiéra Sobotku.
 Jana Havligerová
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n Italská hořká kome-
die Naprostí cizinci 
inspiruje hlavně svou 
zápletkou odhalující 
lži a tajemství v mi-
lostných i přátelských 
vztazích.

Iva Přivřelová

Znají se někteří s dobrými 
přáteli a drahými polovič-
kami tak dobře, že spolu 
mohou sdílet každou zprávu 
a každý telefonní hovor? 
Skupinka sedmi Italů to 
v novince Naprostí cizinci 
jeden večer vyzkouší, když se 
sejde u dlouhé večeře v bytě 
plastického chirurga a jeho 
ženy, v den zatmění měsíce.

Zatměno před očima bude 
mít ovšem později i několik 
postav. Hra na upřímnost 
spočívající v tom, že všichni 

Mobil jako konec vztahů i přátel

PRÁVĚ V PRODEJI

STŘET SOBOTKY A BABIŠEPROČ?PROTO!

265006/236� inzerce

Naprostí cizinci

(tragikomedie, Itálie, 93 minut)
Režie: Paolo Genovese
Scénář: Paolo Genovese, Paolo 
Costella, Rolando Ravello, Filippo 
Bologna, Paola Mamminiová
Hrají: Giuseppe Battiston, Anna 
Fogliettaová, Alba Rohrwacherová, 
Kasia Smutniaková
Hodnocení: 60 %

ZRÁDNÝ TELEFON. Po několika zprávách a hovorech i dva kama-
rády (Giuseppe Battiston, Alba Rohrwacherová) smích přejde.
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položí mobilní telefon 
na stůl a podělí se s ostatní-
mi o cokoli, co se na něm ob-

jeví, samozřejmě odhalí řadu 
nepěkných tajemství. Nejen 
nevěry, jež jsou v portrétu tří 

manželských párů a jedno-
ho svobodného kamaráda 
nabíledni. 

Padesátiletý Říman Paolo 
Genovese ví, že ve vztazích 
jde o víc než o sex. Daří se 
mu proto přijít s řadou ji-
ných malých problémů včet-
ně studu za svou sexualitu 
nebo generačních rozporů.

Scénář sestavený pěti lid-
mi ovšem na druhou stranu 
chvílemi působí jako cvičení 
ve vymýšlení různých druhů 
lží, falší a černých skříněk, 
z nichž ne všechny znějí 
stejně přesvědčivě. Naštěstí 
alespoň dvě postavy mohou 
zůstat i na konci, jenž za-
ujme jedním překvapivým 
zvratem, stejně sympatické 
jako v úvodu (jednu hraje 
italská hvězda Alba Rohrwa-
cherová, nejznámější člen 
obsazení). 

Dynamiku své konverzač-
ní hořké komedii Genovese 

dodává pomocí pohyblivé 
kamery, někdy až zbytečně 
nervózní, a poněkud laciné-
ho hudebního doprovodu. 
Síla jeho novinky nicméně 
leží především v prvotním 
nápadu, jenž lehko může in-
spirovat k podobné zkoušce 
důvěry mezi diváky. Jakkoli 
se tato krutá hra natočená 
s lehkostí mohla ve filmu vy-
dařit zajímavěji, k zamyšlení 
nad upřímností ve vašich 
vztazích postačí.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Martin Stručovský

Mary Higgins Clarková je 
v Česku známá především 
jako spisovatelka detektivek, 
ale Povídky z Manhattanu 
ukazují, že je také schopnou 
editorkou povídkových sbor-
níků. Povídky z Manhattanu 
byly přitom uspořádány 
jako dárek k sedmdesátému 
výročí organizace sdružující 
autory kriminálních příběhů 
Mystery Writers of America, 
která vznikla právě na Man-
hattanu.

Clarková za tím účelem 
oslovila šestnáct spisovatelů, 
z nichž nejznámější jsou 
kromě editorky samotné 
především Jeffery Deaver 
a Lee Child, který pro antolo-
gii napsal nový příběh Jacka 
Reachera, jenž se před lety 
dočkal i filmového zpracová-
ní s Tomem Cruisem.

Každý z autorů si vybral 
jednu lokaci na Manhattanu, 
do níž svou povídku zasadil. 
Všechny disponují jedineč-
nou atmosférou popsanou 
přitom jen na několika málo 
stránkách. Dalším motivem 

je návrat do minulosti – ať 
už do poválečného období 
(Převleky) nebo do sedmde-
sátých let (Já a Mikey). Právě 
tyto texty dodávají antologii 
na mnohem větší přitažli-
vosti. Jako kdyby spisovatelé 
chtěli složit hold starým ča-
sům, s nimiž je Manhattan, 
a především detektivní žánr 
tak často spojován. 

I přes zdánlivou monotón-
nost panuje v celé antologii 
velká rozmanitost, protože 
každý z respondentů k žánru 
přistupuje jiným způsobem. 
Nikdy se proto nelze dočkat 
klasického scénáře o tom, 
jak policie vyšetřuje zločin.  
Povídky z Manhattanu jsou 
tak nejen kvalitní a nadprů-
měrnou antologií, ale také 
důkazem, že Američané ještě 
stále detektivní žánr psát 
umějí. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Američané stále umí 
detektivky dobře

Povídky z Manhattanu

Vydalo: Nakladatelství Motto
Editorka: Mary Higgins Clarková
Překlad: Eva Hauserová
Hodnocení: 90 %
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n Stříhání vlasů, 
rodinná dovolená 
s krumpáčem či dieta 
inspirovaná chudo-
bou. Lidé jsou dnes 
ochotni udělat pro 
druhé leccos. 

Aneta Ščotková

V mozcích kreativců a alt- 
ruistů po celém světě se stále 
rodí nové nápady na chari-
tativní kampaně. Některé 
mají naději na úspěch, jiné 
končí v zapomnění. Doba, 
kdy si lidé svou „povinnost“ 
vůči potřebným odbyli 

podepsáním šeku či trvalým 
příkazem a ostatní starosti 
přenechali k řešení nezisko-
vým organizacím, se nicmé-
ně blíží ke konci. Trendy se 
mění i v oblasti charity.

Průzkumy ukazují, že nové 
generace chtějí pomáhat 
aktivně a chtějí, aby jejich 
výsledky byly vidět. Vznika-
jící projekty jsou tak čím dál 
rozmanitější a odvážnější. 
A ukazuje se, že takzvaně 
společensky odpovědní 
občané se jen tak něčeho 
nezaleknou. 

Rumunské ženy si v loň-
ském roce začaly hromad-
ně pořizovat nový sestřih 
– na jedné straně krátký, 

na druhé straně dlouhý. 
Ačkoli účes působil jako 
výstřelek módy, měl hlubší 
význam. Rumunky tak chtě-
ly podpořit své kolegyně, 
kamarádky a sousedky trpící 
rakovinou. Ty si totiž často 
nemohou dovolit předražené 
paruky. Zdravým ženám se 
tak podařilo přivést po-
zornost veřejnosti k úvaze 
o darování vlasů.

Ve stejné době začal 
na americkém kontinentu 
sklízet úspěchy Emmanuel 
Jal původem z Jižního Sú-
dánu, který vytvořil systém 
diety založený na vlastních 
zkušenostech s chudobou 
doma v Africe. Své produkty 

s úspěchem prodává a z části 
jejich výnosů podporuje 
výstavbu východoafrických 
škol.

Jiným překvapivým pro-
duktem současné generace 
mladých je rostoucí popu-
larita výjezdů do zahraničí 
spojených s dobrovolnický-
mi pracemi. Tyto výjezdy 
již delší dobu podporuje 
Evropská unie nebo různé 
neziskové organizace, na po-
dobné pobyty však začínají 
vyjíždět místo klasické letní 
dovolené u moře dokonce 
celé rodiny s dětmi. Ty tak 
získají možnost proniknout 
do kultur zemí, jako jsou 
Keňa, Indie nebo Ekvádor.

Doba mění také charitu a péči o potřebné
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ŘEČ ÚČESU. Půlka krátká, půlka 
dlouhá – Rumunky tak podporují 
kolegyně nemocné rakovinou.

ZKRATKA. Kon-
tejnerová loď  APL 
Southampton pod 
singapurskou vlajkou 
proplouvá novým 
Suezským průplavem 
a míří do Rudého 
moře. Provoz nové 
větve vodní cesty, 
na jejíž stavbu stačil 
rok, zahájil Egypt 
v srpnu 2015. Dílo 
dlouhé 72 kilometrů 
mezi Středozemním 
a Rudým mořem 
umožňuje provoz 
v obou směrech. 
Současně zkracuje 
průjezd průplavem 
na polovi nu času, 
tedy na zhruba jede-
náct hodin.


